
 

Geachte heer, mevrouw,  

 

 

Hierbij doen wij u toekomen ons antwoord op de door mevrouw L. Schoutens 

en de heer N. Nieuwenhuijsen (beide GroenLinks) en mevrouw T. Moorlag 

(ChristenUnie) gestelde vragen ex art. 38 RvO over economisch daklozen. 

 

De brief van de vragenstellers treft u als bijlage aan. 

 

1. Zoals aangegeven is de dakloosheid de afgelopen jaren flink toegenomen 

in Nederland. Heeft het college zicht op de onderliggende oorzaken van 

deze toename? 

 

De toename van de dakloosheid is in Groningen tot op heden relatief beperkt 

gebleven. Het aantal geregistreerde feitelijk daklozen steeg van 476 (2018) 

naar 494 (2019) personen. Op dit moment, tijdens de coronacrisis, is er een 

lichte stijging bij onze opvangvoorzieningen waarneembaar. 

 

Het adviesrapport ‘Herstel begint met een huis’ van de Raad voor 

Volksgezondheid en Samenleving (RVS), die u in uw inleiding noemt, wijst 

op vier routes (ingrijpende gebeurtenis, verlaten instelling, huisuitzetting en 

remigratie) die kunnen leiden naar dakloosheid en plaatst dakloosheid in een 

breder perspectief van achterliggende factoren. De in het rapport genoemde 

onderliggende oorzaken, achterliggende factoren, de complexiteit en de 

onderlinge verwevenheid bij de problematiek zijn voor ons bekend. 

 

In de beantwoording van de schriftelijke vragen van 28 juni 2018 van de 

ChristenUnie stelt het college dat ze op dat moment geen noodzaak ziet 

tot specifieke monitoring van of beleid voor economisch daklozen. De 

Nationale Ombudsman, evenals de RVS, oordeelt in recente rapportages 

dat gemeenten adequate ondersteuning moeten aanbieden voor deze 

Onderwerp  

Beantwoording vragen ex artikel 38 RvO GroenLinks/ 

ChristenUnie over economisch daklozen 

Steller 
 

J.A.A. van der Meijs  

 
  

 

 De leden van de raad van de gemeente Groningen 

te 

GRONINGEN 

Telefoon  (050) 367 49 19 Bijlage(n)  3 Ons kenmerk    

Datum  3 juni 2020 Uw brief van   Uw kenmerk  - 

        

Estdal1g
Notitie
242257-2020



 
Bladzijde 2 
  

 
 
 

 

groep om verder afglijden te voorkomen. Daarvoor moet deze groep wel 

eerst op de radar zijn.  

 

2. Is het college het met dergelijke analyses eens dat de gemeente actief 

moet gaan monitoren hoe groot dit probleem is om preventief te werk te 

kunnen gaan? Zo ja, hoe wil zij dit gaan aanpakken? Zo nee, waarom 

niet? 

 

Ja, wij zien het belang in van monitoring en het voeren van integraal 

(preventief) beleid op het gebied van dak- en thuisloosheid. Wij verwijzen u 

voor het antwoord inzake monitoring naar onze beantwoording d.d. 19 

september 2019 van de door de heer W. Koks van de SP gestelde vragen ex 

art. 38 RvO over de dakloosheid in Groningen. In de beantwoording hebben 

wij u geïnformeerd over de nieuwe monitor BW&O. De Monitor BW&O 

geeft een zeer accurate telling van het aantal geregistreerde personen die per 

kalenderjaar ten minste eenmaal overnachten in de nacht- of crisisopvang, en 

personen die geregistreerd zijn als buitenslaper. 

 

Voor de nachtopvang hebben we in Groningen een op de vraag afgestemd 

aantal bedden beschikbaar; het uitgangspunt is dat in Groningen niemand op 

straat hoeft te slapen. In onze beantwoording op uw vragen van 28 juni 2018 

hebben wij vermeld dat ons uitgangspunt is om passende ondersteuning en 

opvang te bieden voor iedereen die dit nodig heeft. Dat is nog steeds ons 

uitgangspunt en naar onze mening een adequate vorm van ondersteuning, ook 

voor de categorie die u duidt als economisch daklozen.  

 

Het RVS-rapport noemt diverse maatregelen die op gemeentelijk niveau 

genomen kunnen worden om de toename van dak- en thuisloosheid tegen te 

gaan. Preventie is hierin een belangrijke pijler. De WIJ-teams in de stad en de 

sociale teams in de regiogemeenten zijn onder andere belangrijke partners in 

de vroegtijdige (preventieve) signalering van problematiek. De WIJ-teams 

zijn ook aanwezig in de dagopvang aan de Kostersgang om laagdrempelig 

met de (potentiele) doelgroep in contact te komen om tijdig te kunnen 

interveniëren.  

 

3. Is het college het met ons eens dat mensen die om economische redenen 

dakloos zijn geworden zo snel mogelijk weer een dak boven hun hoofd 

moeten krijgen om verder afglijden te voorkomen? Zo nee, waarom niet? 

 

In den brede vinden wij dat mensen die in een dak- en thuisloze situatie 

verkeren passende ondersteuning en opvang hebben. Van economisch 

daklozen wordt veelal gesproken als onderdak ontbreekt na een ingrijpende 

gebeurtenis zoals een relatiebreuk of verlies van een baan.  

Wij merken op dat voor de meeste mensen die zich melden bij de opvang 

geldt, dat zij alle belang hebben zo snel mogelijk weer een dak boven het 

hoofd te hebben.  
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Gekeken naar de groep daklozen, in zowel de Crisisopvang Leek als de 

Nachtopvang Groningen, is de conclusie van de zorgaanbieder dat grofweg 

60 á 70 % van de gebruikers voldoende zelfredzaam is om zelfstandig een 

huishouding te voeren. Opvang moet een inhoudelijk toegevoegde waarde 

hebben voor een dakloze, bijvoorbeeld om tot rust te komen en daarmee 

overzicht en toekomstperspectief te krijgen over zijn of haar situatie. In alle 

gevallen is het nodig maatwerk te leveren, maar het belangrijkste is 

huisvesting.  

 

We zien een stijging van het aantal mensen die op korte termijn een woning 

nodig hebben. Door de grote druk op de woningmarkt en de hoge prijzen voor 

woningen zijn mensen niet altijd in staat om snel een andere woning te 

vinden. In de woonvisie geven we daarom extra aandacht voor deze groepen 

door andere type woningen en aanbod te ontwikkelen die bijvoorbeeld 

flexibel kunnen worden ingezet. 

 

In Amsterdam is door De Regenboog Groep in 2018 het project Onder de 

Pannen  opgezet waarbij economisch daklozen, zonder verslavings- of 

psychische problematiek, voor weinig geld en voor één jaar lang een 

kamer huren bij personen met een eigen huis of in een sociale 

huurwoning om zo weer op adem te komen. Personen met een 

huurachterstand kunnen hierdoor ook een kamer verhuren. Op deze 

manier wordt dakloosheid tegengegaan en kunnen uitkeringsgerechtigden 

huurachterstanden wegwerken bij woningcorporaties. 

 

4. Is het college op de hoogte van deze of andere initiatieven waarbij 

mensen met beschikbare woonruimte tijdelijk actief gekoppeld worden 

aan economisch daklozen? 

 

Ja, wij zijn hiervan op de hoogte. Op 6 december 2019 hebben de heer P. 

Blokhuis, Staatssecretaris van Volksgezondheid, Welzijn en Sport, en 

mevrouw S. van Veldhoven-van der Meer, Minister van Milieu en Wonen, 

een brief gestuurd aan de Voorzitter van de Tweede Kamer der Staten 

Generaal. Onderwerp is ‘terugdringen van dakloosheid’ als reactie op 

brandbrief waaraan u in uw introductie refereert.   

 

In genoemde brief wordt ook ingegaan op het creëren van extra woonruimten 

met begeleiding. Enkele interessante initiatieven worden hierbij benoemd.  

Wij willen twee initiatieven uit deze brief serieus onderzoeken op 

toepasbaarheid in Groningen. De contacten hiervoor zijn inmiddels gelegd.  

Het gaat om het project ‘Onder de pannen’ – waarbij nieuwe daklozen 

tijdelijk worden ondergebracht bij mensen die een kamer beschikbaar hebben 

en bereid zijn een stadsgenoot hulp te bieden, en het project ‘Kamers met 

aandacht’ – waarbij particulieren die iets willen betekenen voor een 

kwetsbare/dak- en thuisloze jongere, minimaal twee jaar woonruimte en 

mentorschap bieden. 
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5. Is het college het met onze fracties eens dat een initiatief als dit in de 

krappe Groningse woningmarkt een gepaste oplossing kan bieden aan 

economisch daklozen, en verdere afglijding kan helpen voorkomen? Zo ja, 

ziet zij daarbij voor zichzelf ook een faciliterende en financierende rol? 

Zo nee, waarom niet? 

 

Ja, zoals u uit bovengenoemde beantwoording kunt opmaken, willen wij twee 

projecten op toepasbaarheid in Groningen onderzoeken. Wij zien hierin -in 

ieder geval- een initiërende en faciliterende rol. We moeten hierbij wel 

rekening houden met ons kamerverhuurbeleid. Dit betekent dat per 

huishouden maximaal 1 kamer extra kan worden verhuurd om te voorkomen 

dat dit wordt aangemerkt als kamerverhuur waarvoor een 

omzettingsvergunning nodig is. 

 

In Groningen worden huishoudens steeds kleiner, en is eenzaamheid een 

steeds groter wordend probleem. In 2016 voelde 25% van de volwassenen 

in Groningen zich matig eenzaam, en 8,2% voelde zich ernstig eenzaam . 

Door economisch daklozen onder te kunnen brengen bij alleenstaande 

woningeigenaren en huurders, kan voor beide partijen eenzaamheid 

worden tegengegaan.  

 

6. Deelt het college onze mening dat eenzaamheid een steeds groter 

probleem wordt in onze samenleving en dat een initiatief als (of 

vergelijkbaar met) Onder de Pannen kan helpen eenzaamheid te 

bestrijden? Zo nee, waarom niet? 

 

Wij herkennen de signalen dat eenzaamheid toeneemt en vinden dat wij hier 

aandacht voor moeten hebben. Een initiatief als Onder de Pannen kan ons 

wellicht ook een stukje helpen tegen de eenzaamheid onder onze inwoners. 

 

Met een initiatief als Onder de Pannen mogen uitkeringsgerechtigden 

voor maximaal één jaar een economisch dakloze in huis opnemen zonder 

gekort te worden op hun uitkering, hetgeen ook geldt voor de economisch 

dakloze die daar komt wonen. In Groningen worden 

uitkeringsgerechtigden die bij elkaar komen wonen, bijvoorbeeld als 

gevolg van een noodsituatie, beiden na een periode van drie maanden 

gekort op hun uitkering (de zogeheten ‘kostendelersnorm’). 

 

7. Deelt het college onze opvatting dat, in een gemeente die zo’n armoede- 

en woonproblematiek kent als Groningen, bij de gemeentelijke 

organisatie enig juridische flexibiliteit gewenst is om de 

hoogstwaarschijnlijk toenemende huisvesting- en daklozenproblematiek 

het hoofd te bieden? Zo nee, waarom niet? 

 

8. Is het college bereid de bovenstaande periode van drie maanden tot 

bijvoorbeeld twaalf maanden te verlengen, zodat de gemeente een 
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faciliterende rol op zich kan nemen voor een initiatief als Onder de 

Pannen? Zo nee, waarom niet? 

 

Voor zowel vraag 7 als 8 geldt dat wij in ons eerdergenoemd onderzoek naar 

twee projecten op toepasbaarheid in Groningen, genoemd onder 4, ook de 

mogelijkheden van deze juridische flexibiliteit betrekken. Kijkend naar de 

uitwerking van het  project in Amsterdam en eerder benoemde brief van de 

Staatssecretaris vermoeden we enige ruimte. Tegelijkertijd merken we op dat 

we u in een collegebrief d.d. 9 juli 2019 geïnformeerd hebben over de 

juridische risico’s bij kamerverhuur aan studenten door bijstandsgerechtigden 

waardoor we dit experiment niet hebben uitgevoerd.   

 

Onlangs maakte staatssecretaris Paul Blokhuis bekend dat er incidenteel 

200 miljoen euro extra beschikbaar komt om dak- en thuisloosheid te 

bestrijden – dit geld komt vanaf 1 juni 2020 vrij.  Er zouden “eind vorig 

jaar (…) 43 centrumgemeenten gevraagd (zijn) in kaart te brengen 

hoeveel dak- en thuislozen zij in de regio hebben en welke woon- en 

zorgbehoefte er is. Daarvan hebben er 21 gemeenten concrete plannen 

ingediend met extra maatregelen die zij voor dak- en thuislozen willen 

treffen en waarmee zij in juni kunnen starten.” 

 

9. Is de gemeente Groningen betrokken bij deze inventarisatie? Zo ja, wat 

was hiervan het resultaat? Zo nee, is er een ander uitzicht op deze extra 

financiële steun voor het aanpakken van dak- en thuisloosheid waarmee 

bijvoorbeeld initiatieven als Onder de Pannen kunnen worden 

gefinancierd? 

 

Wij hebben op verzoek van VWS als centrumgemeente een uitgebreide 

opgave gedaan van de Dak- en thuislozen in Groningen en de regionale 

opgave (=gezamenlijk plan van Groninger gemeenten) rond Beschermd 

wonen en Opvang verstrekt. We hebben ons na de aanvraagtermijn 

aangemeld wat uiteindelijk niet is gehonoreerd. Overigens zijn we op dit 

moment wel nadrukkelijk betrokken bij het landelijk actieprogramma Dak- en 

Thuisloze jongeren. 

 

Wij willen de komende maanden een Activiteitenplan Opvang opstellen en 

hierin ook ons onderzoek naar de initiatieven betrekken, genoemd onder 

vraag 4. Uit informatie van VWS blijkt dat dit kan dienen als onderlegger 

voor genoemde bijdrage van staatssecretaris Blokhuis per 1 januari 2021. 

 

Ten slotte maakt de coronacrisis dat internationale studenten 

grootschalig hun woning hebben verlaten om terug te gaan naar hun 

thuisland. Dit heeft als gevolg dat de Student Housing (SSH) en 

soortgelijke verhuurders /  corporaties, kampen met leegstand. In een 

werkgroepsvergadering van de Universiteitsraad liet de Rijksuniversiteit 

Groningen, die garant staat voor de leegstand in SSH-panden, blijken 

open te staan voor het idee om leegstaande eenheden voor een korte 
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periode beschikbaar te stellen voor groepen die hard onderdak nodig 

hebben. 

 

 

10. Is het college hiervan op de hoogte?  

 

Het college is op de hoogte van de leegstand bij verhuurders/corporaties die 

wordt veroorzaakt doordat studenten terugkeren naar hun thuisland. We 

verkennen of het mogelijk is leegstaande eenheden tijdelijk aan andere 

doelgroepen te verhuren. Het college is niet op de hoogte van het idee van de 

Universiteitsraad/RUG deze leegstaande eenheden beschikbaar te willen 

stellen voor economisch daklozen. 

 

11. Is het college bereid in gesprek te gaan met SSH en de Rijksuniversiteit 

Groningen om te verkennen of deze huisvesting geschikt zou zijn voor 

kwetsbare groepen zoals bijvoorbeeld economisch daklozen? Zo nee, 

waarom niet? 

 

Ja, we zijn hier toe bereid. We verkennen op dit moment al of het mogelijk is 

leegstaande studenteneenheden te verhuren aan andere doelgroepen. 

Vanwege juridische en planologische regels/voorwaarden vraagt dit per 

locatie om maatwerk. Aandachtspunt is bijvoorbeeld dat er voldoende 

eenheden voor internationale studenten beschikbaar blijven. De huisvesting 

van de andere groepen zou dan in principe van tijdelijke aard moeten zijn. De 

vraag is hoe dat juridisch kan worden geregeld. Ook moet het passen binnen 

de verleende vergunning. In de werkgroep Jongerenhuisvesting, waarin ook 

de onderwijsinstellingen als de SSH zitten, bespreken we dit. 

 

We gaan er vanuit dat we u met deze brief voldoende geïnformeerd hebben. 

 

Met vriendelijke groet, 

burgemeester en wethouders van Groningen, 

 

 

 

 

burgemeester,                secretaris, 

Koen Schuiling     Christien Bronda 

 

 
Deze brief is elektronisch aangemaakt en daarom niet ondertekend. 

 

 

 

 

 

 


